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Аннотация 

В статье рассматриваются научные работы казанского коллекционера А.Ф. Лиха-

чева, написанные им в 1860–1880 гг. В них представлена оригинальная историческая 

концепция по происхождению волжских булгар. В своей главной статье, посвященной 

истории и культуре Великой Булгарии, А.Ф. Лихачев реконструировал образ жизни, 

основные занятия, законы в Булгарии и дал характеристику ремесел. Доказывается, что 

в основу его взглядов на историю и археологию были положены научные концепции ве-

дущих археологов из Москвы и Санкт-Петербурга: А.С. Уварова и П.И. Лерха. Несмотря 

на то что некоторые идеи А.Ф. Лихачева были дилетантскими, их ценность заключалась 

в первом опыте комплексного исследования древней культуры народов российской про-

винции. 
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Summary 

K.A. Rudenko. A.F. Likhachev’s Great Bulgaria: the First Historical and Archaeological 

Discourse on the Culture of the Volga Bulgars. 

This paper considers the scientific works of the Kazan collector A.F. Likhachev dated 

back to 1860–1880. An ingenious historical concept for the origin of the Volga Bulgars is 

presented in them. In his main work devoted to the history and culture of Great Bulgaria, 

A.F. Likhachev reconstructed lifestyle, basic occupations, and laws in Bulgaria. In addition, 

the description of crafts was given. It is proved that A.F. Likhachev’s understanding of histo-

ry and archeology was based on the scientific concepts advanced by the leading archeologists 

from Moscow and St. Petersburg: A.S. Uvarov and P.I. Lerkh. Although some ideas put for-

ward by A.F. Likhachev were amateurish, their value consisted in the first experience of 

complex research on the ancient culture of people in the Russian province. 
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